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 تقديم 

الساحة الدولية والإقليمية مع تركيز  تزايدًا ملحوظًا في النشاط الصيني على    2024هد عام  ش

استراتيجي واضح على تعزيز الحضور السياسي والدبلوماسي والاقتصادي وذلك في مواجهة  

 .منافسة استراتيجية مستمرة مع الولايات المتحدة 

قة بالصين وتستند إلى سلسلة تقارير  نتيجة لمتابعة يومية للأخبار المتعل    يأتي هذا التقرير

عناوين رئيسية هي: الصين والشرق الأوسط )تصريحات،    أربعةشهرية مواكبة للصين وفق  

الصينية   المنافسة  اتفاقيات(،  استثمارات،  داخل    - زيارات،  من  والعالم،  الصين  الأميركية، 

تتضمّ كما  ملحق الصين.  الدراسة  شهر ن  موجزًا  يعرض  الأول  المحلق  التطورات  ين:  لأبرز  يًا 

التي نشرت من  والمقابلات  راسات والمقالات  الدّ  الصينية، فيما يضم الملحق الثاني جملة من

ومساعي   وصعودها  العالمية  ومقاربتها  الصين  حول  وغربيين  صينيين  اختصاصيين  قبل 

الاحتوائية المتحدة  المص  .لها  الولايات  من  كبير  لعدد  يومية  متابعة  الجهد  هذا  ادر  استلزم 

 الصينية )صحف ومراكز دراسات وباحثين( والغربية المعنية بالشأن الصيني.  

للسّ داعمة  كقوة  دورها  تعزيز  على  الصين  حرص  والدولي  الإقليمي  المستوى  على  لام  برز 

القضية  والتعدّ سيما  ولا  الأوسط،  الشرق  قضايا  في  فاعلًا  دبلوماسيًا  دورًا  لعبت  حيث  دية، 

وقف إطلاق النار في غزة وحق الفلسطينيين في المقاومة، كما نجحت  الفلسطينية، ودعت إلى  

وإصدار   بكين  في  الفلسطينية  المصالحة  حوار  باستضافة  هام  دبلوماسي  إنجاز  تحقيق  في 

علاقاتها   تطوير  الصين  واصلت  ذلك،  إلى  إضافة  الفلسطينية.  للمصالحة  بكين"  "إعلان 

لال تعزيز الشراكات الاقتصادية والاستثمارية  الاستراتيجية مع دول المنطقة، وتحديدًا من خ

 .مصر وإيرانمع في الخليج العربي و

تبنّ  الأميركي،  الشأن  التّفي  إدارة  على  تقوم  مرك بة  استراتيجية  الصين  وتجنّت  ب  نافس 

الرّالتّ مع  تايوان،  قضية  خاصة  الحمراء،  وحماية خطوطها  الأميركية  صعيد،  الإجراءات  على  د 

 .كرية بحذر محسوبالاقتصادية والعس

زت الصين على تقوية اقتصادها الداخلي عبر إصلاحات هيكلية وتعزيز الاكتفاء  اقتصاديًا، رك  

الذاتي التكنولوجي وتوسيع البنية التحتية الرقمية والاتصالات. في نفس الوقت، استمرت بكين  

وآس أوروبا  مع  الاقتصادية  الشراكات  توسيع  مع  والطريق"  "الحزام  مشروع  وأميركا  في  يا 

 . اللاتينية
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داخليًا، واصلت الصين إجراءاتها لتعزيز الاستقرار السياسي من خلال حملات مكافحة الفساد  

ضغوط    وترسيخ هيمنة الحزب الشيوعي، كما حافظت على نمو اقتصادي مستقر نسبيًا في ظل 

بي الفوارق  وتقليل  الغربية  المناطق  لتنمية  مبادرات  وأطلقت  متزايدة،  المناطق عالمية  ن 

 .الداخلية والساحلية

وفي إطار سياستها الخارجية العامة، عمقت الصين شراكتها مع روسيا في مواجهة الضغوط 

عاون الاستراتيجي بينهما في المجالات الاقتصادية والسياسية. كما استغلت  زت التّالغربية، وعزّ

الاتحاد   عضوية  دعم  عبر  العالمي  الجنوب  دول  دور  لتعزيز  مجموعة  الفرص  في  الأفريقي 

 .العشرين وتفعيل منظمة شنغهاي للتعاون ومنظمة بريكس

الصّ سياسة  رسمت  عام  بالتالي،  في  تسعى    2024ين  مسؤولة،  عالمية  لقوة  واضحة  ملامح 

الدّ مكانتها  وتعزيز  نفوذها  مع  لتوسيع  القوي،  والاقتصاد  الدبلوماسي  الحوار  خلال  من  ولية 

 ة.محتمل مع القوى الكبرى وخاصة الولايات المتحد  تصعيد الاستعداد لمواجهة أيّ
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Economically, China focused on reinforcing its domestic economy through structural 

reforms, boosting technological self-reliance, and expanding its digital and 

telecommunications infrastructure. Simultaneously, Beijing continued its Belt and Road 

Initiative, expanding economic partnerships across Europe, Asia, and Latin America. 

Domestically, China pursued efforts to enhance political stability through anti-corruption 

campaigns and the consolidation of Communist Party dominance. Despite mounting 

global pressures, it maintained relatively stable economic growth and launched initiatives 

to develop western regions and reduce disparities between inland and coastal areas. 

In its broader foreign policy, China deepened its partnership with Russia as a 

counterbalance to Western pressure and strengthened strategic cooperation in economic 

and political spheres. It also capitalized on opportunities to elevate the role of the Global 

South by supporting the African Union’s membership in the G20 and by activating the 

Shanghai Cooperation Organization and the BRICS group. 

Thus, China’s policy in 2024 outlined the contours of a responsible global power, seeking 

to expand its influence and reinforce its international standing through diplomatic 

engagement and robust economic policy—while remaining prepared for potential 

escalations with major powers, particularly the United States. 
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Introduction 

The year 2024 witnessed a marked increase in China’s activity on both the international 

and regional stages, with a clear strategic focus on strengthening its political, diplomatic, 

and economic presence in the context of ongoing strategic competition with the United 

States. 

This report is the result of daily monitoring of news related to China and is based on a 

series of monthly reports that track developments through four main themes: China and 

the Middle East (statements, visits, investments, agreements), China-U.S. competition, 

China and the world, and Inside China. The study also includes two appendices: the first 

presents a monthly summary of the most prominent Chinese developments, while the 

second compiles a selection of studies, articles, and interviews published by both Chinese 

and Western experts addressing China’s global approach, its rise, and the U.S. containment 

efforts. This endeavor required daily follow-up on many Chinese (newspapers, research 

centers, scholars) and Western sources focused on Chinese affairs. 

On the regional and international levels, China emphasized its role as a proponent of peace 

and multilateralism, playing an active diplomatic role in Middle Eastern issues—

particularly the Palestinian cause. It called for a ceasefire in Gaza and affirmed the 

Palestinians' right to resist, achieving a major diplomatic milestone by hosting the 

Palestinian reconciliation dialogue in Beijing and issuing the “Beijing Declaration” for 

Palestinian reconciliation. Furthermore, China continued to strengthen its strategic 

relations in the region, particularly by deepening economic and investment partnerships 

with the Gulf states, Egypt, and Iran. 

Regarding the United States, China adopted a complex strategy aimed at managing 

competition and avoiding escalation, while safeguarding its red lines—especially the 

Taiwan issue—and responding to U.S. economic and military actions with measured 

caution. 
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